

## دولـــة ليبيا مجلس النواب الليبي ديوان مجلس النــواب

# مداخلة حول دور البرلمانات في مكافحة تغير المناخ

أصحاب السعادة

أعضاء جمعية الأمناء العامين في البرلمانات الوطنية السيدات والسادة الحضور الكريم

السلام عليكم ورحمة الله وبركاته.

أود في مستهل مداخلتي أن أعرب لكم عن شكري على إتاحة الفرصة لعرض مداخلتي التي تتضمن موضوعاً محورياً ومهماً ويشكل تهديداً مباشر للبشرية في استمرار الحياة . إن تغير المناخ أصبح أكثر القضايا العالمية أهمية وإلحاحاً تجاوز الحدود واصبح يواجه البشرية جمعاء ويزداد عمقاً يوماً بعد يوم أكثر من أي وقت مضى وعليه فإنه ينبغي أن تكون العدالة المناخية والإنصاف بين الأجيال محورياً لتحقيق جميع اهدافنا وطموحاتنا الوطنية .

وادركاً منا بأن القضايا البيئية لها آثار على جميع السياسات الاجتماعية والاقتصادية والأمنية ومسألة مكافحة التغير المناخي تتطلب قدراً كبيراً من التخطيط على المدى الطويل للوصول إلى المعلومات والبيانات التي تحتاج إليها البرلمانات نظراً لتأثيرها على البيئة المعيشية وصحة الإنسان والازدهار وتوافر المياه والأمن الغسنذائي والهجرة والنمو الحضري والفئسات الفقيرة والمهمشة.

لهذا فإن الأمر يتطلب وضع التدابير والآليات المناسبة وتشكيل أطر للسياسات التي تعزز دور البرلمانات للمساهمة في مكافحة تغير المناخ.

عليه فإننا نرى أن مهمة البرلمانات في مكافحة تغير المناخ تكمن في تنفيذ أدوار ها التشريعية والرقابية والتمثيلية والميز انيات وتبدأ من مواجهة التحديات التي تؤثر على تنفيذ أهداف التنمية المستدامة 2030 بصفة عامة لوجود علاقة وثيقة بينها.

وفي ذلك يُمكن أن تسهم البرلمانات في مكافحة تغير المناخ من خلال ما يأتي :-

- أن تكون البرلمانات جزءًا أساسياً من عملية وضع الاستراتيجيات منذ البداية وليس في مراحل تبني التشريعات الداعمة لمكافحة تغير المناخ.
- متابعة تنفيذ اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ وقرارات الدورات السابقة ونتائجها لمؤتمر الأطراف في هذه الاتفاقية والالتزامات والتعهدات الناتجة عن ذلك .
- دعم العمليات التشريعية المتعلقة بالمناخ لتحقيق أهداف التنمية المستدامة في جميع أبعادها وبشكل فعال ومؤيدة لأكثر الفئات ضعفاً وتهميشاً.
- تحميل الحكومات المسوولية تجاه التزاماتها الوطنية والإقليمية والدولية حول التغير المناخي من خلال استحداث آليات لضمان الرقابة والمساءلة الفعالة.
- تعزيز دور البرلمانات بصورة خاصة تجاه اقتراح ومراجعة وتعديل ومراقبة التنفيذ الفعال للتشريعات المناخية. (2-4)

- انخراط البرلمانات في الجهود المبذولة لتعبئة التمويل المناخي السلازم وتوسيع نطاقها لضمان تخصيص التمويل الكافي في الميزانيات الوطنية وإنفاقه بشكل فعال لتعزيز العمل تجاه الآثار المترتبة على التغير المناخي للتقدم نحو تحقيق أهداف التنمية المستدامة
- تمكين اللجان البرلمانية من المساهمة في إعداد الدراسات ومراجعة السياسات التشريعية المناخية وتقديم الرأي لضمان عمليات صنع القرارات المتكاملة.
- يمكن للبرلمانات تعزيز الاستجابة التشريعية على المستوى السوطني ومواءمتها مع الاتفاقيات والمعاهدات الدولية المتعلقة بالعمل المناخى.
- تفعيل الدورالتمثيلي للبرلمانيين عن طريق إشراك دوائرهم الانتخابية في المناقشات والمشاورات على أنهم أصحاب المصلحة الحقيقية واستعراض الخطط الوطنية ذات العلاقة وتحديد الثغرات ومرواطن الضعف وتأثيرها على الصعيدين الوطني والدولي .
- العمل على تفعيل دورمنظمات المجتمع المدني والمنظمات الأكاديمية والمؤسسات الإقليمية والدولية لمواجهة جرائم نقل النفايات التي أثرت على المناخ من خلال وضع القواعد القانونية والآليات الدولية حيال إجبار الدول على احترام البيئة وحياة الإنسان.
- قيام البرلمانات بمهمة الضغط السياسي عن طريق تقييم الأثر المناخي لجميع التشريعات لزيادة الاستخدام الأمثل لتكنولوجيا الطاقة النظيفة والمتجددة. (3-4)

- وجود تعاون برلماني قوي لإيجاد حلول دولية تضمن أن تكون جميع الدول قادرة على مواجهة التحديات التي لا مفر منها.
- يمكن للبرلمانات أن تقوم بدورها بوضع السياسات التي تسمح بالتكيف والتخفيف للصمود في وجه التغير المناخي بإيجاد رؤية تنموية تنموية لبيئة سليمة تشجع على الحد من مخاطر التلوث البيئي.
- تحقيق الدور الرقابي والمساءلة فيما يتعلق بتنفيذ القوانين والخطط الوطنية ذات الصلة والاتفاقيات الإقليمية والدولية.
- عند إقرار الميزانيات والمصادقة عليها الأخذ في الحسبان الجوانب المختلفة للقطاعات والمؤسسات وهياكل الدولة من أجل تحقيق أهداف التنمية المستدامة 2030 عامة والهدف المتعلق بتغير المناخ خاصة.

في الختام وحرصا من مجلس النواب الليبي على مكافحة تغير المناخ شكل لجنة تختص بالإشراف على دعم اتفاقية الأمم المتحدة الطارئة للتغيير المناخي وقيادة الجهود والمبادرات المحلية للتخفيف منه والتكييف معه ومراجعة وابدأ الرأي المؤسسي في برامجه ومشاريعه والتعاون والتنسيق مع الجهود والمبادرات المحلية والإقليمية والعالمية القائمة وضمان مشاركة جميع الجهات ذات العلاقة.

أشكركم على حسن الاستماع راجياً لاجتماعنا كل التوفيق والنجاح عبدالله المصري الفضيل عبدالله المصري الفضيل رئيس ديوان مجلس النواب الليبي



### **Association of Secretaries General of Parliaments**

#### **COMMUNICATION**

by

### Mr Abdullah AL-MASRY AL-FADIL Secretary General of the Libyan Parliament

on

"Combatting climate change"

Manama Session March 2023 Excellences.

Members of the General Secretaries Association of National Parliaments, Ladies and Gentlemen, Distinguished Attendance

May the peace, blessings, and mercy of God be upon you

At the beginning of my intervention, I would like to express my thanks to you for giving me the opportunity to present my intervention, which includes a pivotal and important topic that poses a direct threat to humanity in the continuation of life. Climate change has become the most important and urgent global issue that has crossed borders and is now facing all of humanity and is getting deeper day by day than ever before. Accordingly, climate justice and intergenerational equity should be central to achieving all our national goals and aspirations.

Realizing that the environmental issue has implications for all social, economic and security policies, and the issue of combating climate change requires a great deal of long-term planning to access the information and data that parliaments need due to its impact on the living environment, human health, prosperity and water availability. And food security, migration, urban growth, and poor and marginalized groups.

Therefore, the matter requires the development of appropriate measures and mechanisms and the formation of policy frameworks that enhance the role of parliaments to contribute to combating climate change.

Accordingly, we see that the task of parliaments in combating climate change lies in the implementation of their legislative, oversight, and representative roles, and budgets start from facing the challenges that affect the implementation of the 2030 Sustainable Development Goals in general because there is a close relationship between them.

In this, parliaments can contribute to combating climate change through the following:

Parliaments should be an essential part of the process of developing strategies from the outset, and not in the stages of adopting legislation supporting combating climate change.

Follow-up on the implementation of the United Nations Framework Convention on Climate Change and the decisions of previous sessions and their results for the Conference of the Parties to this agreement and the obligations and pledges resulting from that.

Supporting climate-related legislative processes to achieve the goals of sustainable development in all its dimensions, effectively and in support of the most vulnerable and marginalized groups.

Holding governments accountable for their national, regional and international commitments on climate change through the development of mechanisms to ensure effective oversight and accountability.

Enhancing the role of parliaments in particular towards proposing, reviewing, amending and monitoring the effective implementation of climate legislation.

Engage parliaments in efforts to mobilize and expand the necessary climate finance to ensure that sufficient funding is allocated in national budgets and spent effectively to enhance action towards the effects of climate change to advance towards achieving the Sustainable Development Goals.

Enabling parliamentary committees to contribute to preparing studies, reviewing climate legislative policies, and providing opinions to ensure integrated decision-making processes

Parliaments can strengthen the legislative response at the national level and align it with international agreements and treaties related to climate action.

Activating the representative role of parliamentarians by involving their constituencies in discussions and consultations on the grounds that they are the real stakeholders, reviewing relevant national plans, identifying gaps and weaknesses

and their impact at the national and international levels.

Work to activate the role of civil society organizations, academic organizations, and regional and international institutions to confront waste transport crimes that affected the climate by setting legal rules and international mechanisms regarding forcing countries to respect the environment and human life.

Parliaments carry out the task of political pressure by evaluating the climate impact of all legislation to increase the optimal use of clean and renewable energy technology.

Existence of strong parliamentary cooperation to find international solutions that ensure that all countries are able to face the inevitable challenges

Parliaments can play their role in developing policies that allow adaptation and mitigation to withstand climate change by creating a development vision for a healthy environment that encourages reducing the risks of environmental pollution.

Achieving the oversight role and accountability with regard to the implementation of relevant national laws and plans and regional and international agreements

When approving and approving budgets, taking into account the various aspects of sectors, institutions and state structures in order to achieve the goals of sustainable development 2030 in general and the goal related to climate change in particular.

In conclusion, and out of keenness of the Libyan House of Representatives to combat climate change, it formed a committee specialized in supervising support for the United Nations emergency agreement on climate change, leading local efforts and initiatives to mitigate and adapt to it, reviewing and expressing institutional opinion on its programs and projects, and cooperating and coordinating with existing local, regional and global efforts and initiatives and ensuring the participation of all relevant parties

Thank you for listening	g, I wish our meeting e	every success	

NAME (CAPITAL LETTERS): ABDULLAH AL-MASRY AL-FADIL

Secretary General of the Libyan Parliament